
HipoLogika Marka Szewczyka - Zapraszam do lektury

Wspomnienia, wspomnieniaâ€¦
Felietony
NadesÅ‚any przez: Marek Szewczyk
PrzesÅ‚any: 5.04.2018, 20:57:43

PoÅ¼yczyÅ‚em od Marcina Szczypiorskiego Biuletyn Informacyjny Polskiego ZwiÄ…zku
JeÅºdzieckiego nr 6 z roku&hellip; 1958. PoÅ¼yczyÅ‚em, bo chciaÅ‚em przeczytaÄ‡, jak Henryk
Leliwa-Roycewicz opisaÅ‚ start na igrzyskach olimpijskich w Berlinie, gdzie Polacy zdobyli srebrny
medal. Jeszcze nie przeczytaÅ‚em tego tekstu, bo jak otworzyÅ‚em ten liczÄ…cy raptem 27 stron
skoroszyt skÅ‚adajÄ…cy siÄ™ z powielanego (?) maszynopisu, to utknÄ…Å‚em na trzech
pierwszych tekstach. IleÅ¼ one wspomnieÅ„ przywoÅ‚aÅ‚y!

Pierwszy tekst to sprawozdanie sÄ™dziego gÅ‚ównego, którym byÅ‚ sekretarz generalny PZJ Eryk
Brabec, z zawodów ogólnopolskich w skokach, jakie siÄ™ odbyÅ‚y na stadionie CWKS na Placu 9
Maja w Å•odzi. Ciekawe, czy ten stadion dalej istnieje, i jak siÄ™ nazywa obecnie ten plac w Å•odzi?
 KaÅ¼dego dnia weekendu (30 maja i 1 czerwca 1958 roku) rozegrano po dwa konkursy, z czego
najpowaÅ¼niejszy (w niedzielÄ™), czyli na dzisiejsze standardy Grand Prix, to konkurs zwykÅ‚y o
wysokoÅ›ci przeszkód&hellip; 130 cm. PozostaÅ‚e trzy miaÅ‚y przeszkody o wysokoÅ›ci 120 cm. W
konkursach startowaÅ‚o po 10-13 koni. Eryk Brabec wyróÅ¼niÅ‚ w sprawozdaniu dwóch braci ze
Stada Ogierów w Kwidzynie, StanisÅ‚awa i Jana Kubiaków, którzy zajÄ™li 1. i 2. miejsce w
&bdquo;Grand Prix&rdquo; na koniach Wareg i Botwid, Mariana Babireckiego (choÄ‡ nie wygraÅ‚
Å¼adnego konkursu) za to, Å¼e bardzo poprawiÅ‚ styl jazdy, oraz jeszcze jednego zawodnika, o
którym napisaÅ‚ tak: RewelacjÄ… dla mnie byÅ‚ równieÅ¼ Jan Kowalczyk, wygraÅ‚ on konkurs
&bdquo;16 koni&rdquo; na Dottim w bardzo trudnych warunkach atmosferycznych, jak równieÅ¼
samo ustawienie parkuru (coÅ› to zgrzyta, moÅ¼e wypadÅ‚o jakieÅ› sÅ‚owo &ndash; przyp. M.Sz.). 
Zawodnik ten na klaczy Oskoma zrobiÅ‚ piÄ™kny parkur w konkursie szybkoÅ›ci wygrywajÄ…c go w
czasie lepszym o 9 sekund (! - wykrzyknik M.Sz.) od nastÄ™pnego zawodnika. PoniewaÅ¼ w
konkursie tym w kolejnoÅ›ci skakaÅ‚o siÄ™ tylko  pierwszÄ… i ostatniÄ… przeszkodÄ™,
kolejnoÅ›Ä‡ nastÄ™pnych uzaleÅ¼niona byÅ‚a od wyboru, trzeba przyznaÄ‡, Å¼e chÅ‚opiec ten
obraÅ‚ sobie ryzykownÄ… trasÄ™ o trudnych najazdach, ale tak ona jak Oskoma pokazali siÄ™ z
jak najlepszej strony. Mam wraÅ¼enie, Å¼e z tej pary powinniÅ›my mieÄ‡ w przyszÅ‚oÅ›ci
pociechÄ™. Prorocze sÅ‚owa, bo jak wszyscy wiemy, Jan Kowalczyk wiele lat póÅºniej
osiÄ…gnÄ…Å‚ najwiÄ™kszy sukces w historii powojennego polskiego jeÅºdziectwa &ndash; zÅ‚oty
medal olimpijski w Moskwie na Artemorze, angloarabie wyhodowanym w Stadninie Koni Janów
Podlaski.W 1958 roku &bdquo;chÅ‚opiec&rdquo; miaÅ‚ 17 lat i byÅ‚ jeÅºdÅºcem oÅ›rodka Wola w
Poznaniu. Dotti (Salut &ndash; Ottilia) to koÅ„ peÅ‚nej krwi angielskiej wyhodowany w SK Moszna,
na którym Jan Kowalczy zdobyÅ‚ w tym samym 1958 roku tytuÅ‚ mistrza Polski w WKKW. Niestety,
niedÅ‚ugo potem koÅ„ ten zakoÅ„czyÅ‚ Å¼ycie w ten sposób, Å¼e &bdquo;poniósÅ‚&rdquo;
podczas jazdy w terenie i uderzyÅ‚ gÅ‚owÄ… w sÅ‚up telegraficzny. Inny smakowity kÄ…sek ze
sprawozdania sÄ™dziego gÅ‚ównego, który generalnie chwaliÅ‚ organizatorów, ale wytknÄ…Å‚ im
to, Å¼e stajnie byÅ‚y daleko od stadionu. Jak daleko? Ano tak, Å¼e konie stÄ™pem i kÅ‚usem
pokonywaÅ‚y drogÄ™ w jednÄ… stronÄ™ w trzy i póÅ‚ godziny! Teraz kilka cytatów bÄ…dÅº myÅ›li
z trzeciego tekstu pt. &bdquo;Aby nie byÅ‚o za póÅºno&rdquo;. Jego autorem jest Trener
JeÅºdziecki I Klasy Henryk Leliwa Roycewicz.Rozpoczyna swoje wywody od przypomnienia, jak to
byÅ‚o, kiedy on startowaÅ‚. W zawodach olimpijskich przed wojnÄ… Polska byÅ‚a reprezentowana
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tylko w dwóch gaÅ‚Ä™ziach sportu konnego, a mianowicie: w Pucharze Narodów i we
Wszechstronnej Próbie Konia Wierzchowego /&hellip;/ Z tych dwóch gaÅ‚Ä™zi sportu w Pucharze
Narodów nigdy nie osiÄ…gnÄ™liÅ›my takich sukcesów, jakie uzyskaliÅ›my we Wszechstronnej
Próbie Konia Wierzchowego.Sukcesów tych moim zdaniem nie mogliÅ›my osiÄ…gnÄ…Ä‡ tylko
dlatego, Å¼e jeÅºdÅºcy polscy z róÅ¼nych powodów w Pucharze Narodów nigdy nie dosiadali takiej
klasy koni, jakie posiadaÅ‚a zagranica. Natomiast w WKKW konie nasze jak najbardziej
odpowiadaÅ‚y a jeÅºdÅºcy potrafili na tych koniach tak pojechaÄ‡, Å¼eby zdobyÄ‡ medale
olimpijskie. CzyÅ¼ nie sÄ… te sÅ‚owa aktualne do dziÅ›? CzyÅ¼ nie byÅ‚y aktualne przez caÅ‚y
czas od kiedy je autor napisaÅ‚, czyli od 1958 roku? Inny fragment.KoÅ„ biorÄ…cy udziaÅ‚ w
Pucharze Narodów musi skakaÄ‡ bez pudÅ‚a parcours do 160. Tak byÅ‚o przed wojnÄ… i tak jest
teraz. Trzeba mieÄ‡ przynajmniej trzy takie konie, Å¼eby moÅ¼na myÅ›leÄ‡ o zajÄ™ciu jednego z
trzech pierwszych miejsc w tych zawodach. W Polsce jeszcze takich koni nie ma. /&hellip;/Natomiast
w drugiej gaÅ‚Ä™zi w WKKW potrzebny jest koÅ„ pewnie skaczÄ…cy do 130 cm, naskakany i
wprawiony w jeÅºdzie terenowej, galopujÄ…cy i dobrze wyjeÅ¼dÅ¼ony. Tych wszystkich zalet musi
go nauczyÄ‡ jeÅºdziec, poniewaÅ¼ w tych zawodach, w przeciwieÅ„stwie do Pucharu Narodów,
decyduje jeÅºdziec. Takie konie mieliÅ›my w Polsce przed wojnÄ… i moÅ¼e jeszcze lepsze mamy
teraz pod dostatkiem. CzyÅ¼ trafnoÅ›ci tych sÅ‚ów nie potwierdzaÅ‚y powojenne wyniki? O ile
wiÄ™cej cennych wyników zanotowali polscy wukakawiÅ›ci na polskich koniach (z brÄ…zowym
medalem ME w Horsens w 1981 roku na czele) w porównaniu do wyników ich kolegów skoczków (z
wyjÄ…tkiem IO w Moskwie).Teraz jeszcze bardziej ta tendencja jest widoczna. Polskiej hodowli
konie na poziomie 160 cm w skokach sÄ… duÅ¼Ä… rzadkoÅ›ciÄ…, a ciÄ…gle majÄ… duÅ¼e
szanse w WKKW. Jedno siÄ™ zmieniÅ‚o zdecydowanie. Henryk Leliwa Roycewicz narzekaÅ‚ w
swoim artykule, Å¼e jeÅºdÅºcy uprawiajÄ…cy WKKW majÄ… bardzo maÅ‚o okazji do startu? Jak
maÅ‚o? Natomiast zawodów poprzedzajÄ…cych Mistrzowski WKKW w ogóle nie ma i dopiero tylko
w samych Mistrzostwach raz do roku moÅ¼na zobaczyÄ‡ jeÅºdÅºca i konia w tej konkurencji.Tego
nie moÅ¼e byÄ‡. Zawodnicy w WKKW muszÄ… mieÄ‡ moÅ¼noÅ›Ä‡ startowania przynajmniej
dwa razy do roku, Å¼eby nabraÄ‡ wprawy i pewnoÅ›ci siebie oraz umiejÄ™tnoÅ›ci
przeprowadzania konia w terenie, gdyÅ¼ tutaj w tych zawodach decyduje dobry zawodnik na
zupeÅ‚nie Å›rednim koniu, a na olimpiadÄ™ musi wyjechaÄ‡ ten, który bÄ™dzie miaÅ‚ lepsze
wyniki. &bdquo;Co najmniej dwa razy do roku&rdquo; &ndash; jakÅ¼e dziwne brzmiÄ… te sÅ‚owa
dziÅ›. A mnie zwÅ‚aszcza, gdyÅ¼ jestem akurat sÄ™dziÄ… na zawodach miÄ™dzynarodowych w
Strzegomiu i piszÄ™ te sÅ‚owa w przeddzieÅ„ ich rozpoczÄ™cia. Obsada jak zwykle wyÅ›mienita
&ndash; jutro bÄ™dÄ™ miaÅ‚ okazjÄ™ oceniaÄ‡ na czworoboku zÅ‚otÄ… parÄ™ z ostatnich MÅš, 
SandrÄ™ Auffarth na Opgun Louvo.A w samym Strzegomiu imprez WKKW w tym sezonie
bÄ™dzie siedem! CoÅ› siÄ™ jednak zmieniÅ‚o na lepsze. MoÅ¼e siÄ™ doczekamy takich
sukcesów, jakie byÅ‚y udziaÅ‚em autora cytowanych sÅ‚ów.Marek Szewczyk  
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